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Folketingets Sundheds- og Forebyggelsesudvalg har den 12. november 2014 

stillet følgende spørgsmål nr. 179 (Alm. del) til ministeren for sundhed og fore-

byggelse, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra ikke-

medlem af udvalget (MFU) Jonas Dahl (SF). 

 

Spørgsmål nr. 179:  

’’Kunne man, i forbindelse med sygehusbyggerierne under Kvalitetsfondsmid-
lerne, have fulgt en model, som bl.a. foreslås af Kræftens Bekæmpelse, og 
dermed gennemført det samlede byggeri i etaper, hvilket ville have gjort det 
muligt at foretage bevillingsmæssige justeringer i takt med udviklingen i byg-
geomkostningsindekset, eller ville en sådan model have medført uacceptable 

meromkostninger?” 

 

Svar: 

Jp.dk bragte 6. november 2014 en artikel med titlen ”Kræftens Bekæmpelse: 

Byg det supersygehus der er råd til - og vent med resten”. Her er direktør i 

Kræftens Bekæmpelse, Leif Vestergaard Pedersen, citeret for at foreslå, at de 

kvalitetsfondsstøttede sygehusbyggerier gennemføres over en længere perio-

de end planlagt. Han henviser bl.a. til, at ”det gamle Skejby Sygehus blev fær-

digbygget over en periode på 20 år fra midt i 1980'erne og frem til cirka 2004.” 

 

De kvalitetsfondsstøttede sygehusbyggerier spiller en afgørende rolle i den 

igangværende omlægning af det danske sygehusvæsen, herunder den nye 

akutstruktur. Der er samtidig en række andre sygehusbyggerier i gang eller i 

støbeskeen, som finansieres af regionerne uden tilskud fra kvalitetsfonden. 

 

Det fremgår klart af regeringens endelige tilsagn til de 16 kvalitetsfondsstøtte-

de sygehusbyggerier, at den økonomiske totalramme for hvert projekt skal 

overholdes. Ligeledes skal totalrammen fremme nødvendige omkostningsef-

fektive og innovative løsninger, herunder investeringer i kostbart nyt apparatur, 

udstyr mv. Regeringen finder det derfor afgørende, at den udmeldte totalram-

me overholdes. 

 

Antagelsen i ovennævnte artikel synes pba. eksemplet med færdiggørelsen af 

Skejby Sygehus at være, at en forlængelse af byggeperioden ville gøre det 

muligt at tilføre yderligere regionale midler til de kvalitetsfondsstøttede syge-

husbyggerier. En sådan løsning ville imidlertid medføre en overskridelse af to-

talrammen for byggerierne. Totalrammen er med til at sikre, at der også er 

midler til øvrige regionale anlægsprojekter, som ikke er støttet af kvalitetsfon-

den.  

 

Samtidig vil der også være en række usikkerheder forbundet med at udskyde 

byggerierne, herunder vil en mere glidende tilrettelæggelse af byggerierne 
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over en længere periode kunne udskyde realisering af de forventede gevinster 

ved strukturomlægningen i form af bedre og mere effektiv patientbehandling. 

 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Nick Hækkerup      /      Martin Nyrop Holgersen 

 


